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ÉVKÖZI 14. VASÁRNAP                             A év          1– 4 oldal 

       

Olv.: Zak 9,9-10 – Róm 8,9.11-13 – Mt 11,25-30 

Jézus hálaadása 

 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL  
 

 

Szentmise bevezetése 

Hív néped gyülekezik itt össze Isten! 

 

Kedves Testvérek! Kimertük mondani ezt az igazságot! Komolyan el kell gondolkodnunk, 
hogy a hit gyűjt-e össze bennünket, ami értelmet ad az életünknek, vagy talán másodlagos 
szempontok szerepelnek. Szokták mondani, hogy valamiben mindenki hisz. Tudjuk, ezek a 
kitételek semmit se jelentenek! Ezek valójában csak azt fejezik ki, hogy aki ezt mondja, az 
valójában nem hisz. Ugyanakkor be kell vallja, hogy korlátjai, gyengeségei vannak, nem 
képes megoldani az élet minden kérdését, az élet problémáit!  
 

Mi azért vagyunk itt, 
mert az életünknek akarunk értelmet adni! 

Ezt az életértelmezést Jézus kínálja föl nekünk! 

 

Jó lenne, ha ezzel tudnánk azonosulni, erről elmélkedünk a mai szentmisén.  
Ezt a szentmisét a Római Katolikus Anyaszentegyházért ajánljuk fel! Tegyük! 

 

Szentbeszéd 

A mai vasárnapon arra kaptunk felszólítást, 
hogy éljünk a Lélek szerint! 

 

Kedves Testvérek! Az a baj, hogy nagyon sokan, amikor ilyen felszólítást kapnak, akkor 
sajnálják a testi örömöket! Sajnálják az e világi lehetőségeiket, mintha a Lélek szerinti élet 
emberellenes lenne, mintha a Lélek szerinti élet világmegvető lenne! Fordítva van!  
 

Minden bajunk onnan forrásozik, 
hogy elhanyagoljuk a lelkünk lehetőségeit! 

 

Az ember vagy a Lélek felől él, vagy belesüpped a pillanatnyi lehetőségeibe, vágyaiba, 
örömeibe, szomorúságába! A Lélek mindezekből ki akar emelni, ami nem azt jelenti, hogy 
ezek nincsenek, nincsenek a testnek örömei, nyűgei, nincsenek az embernek fájdalmai és 
örömei. Nem erről szól! Arról sem szól, hogy ettől a világtól el kell fordulni! Nem!  
 

A világhoz oda kell fordulni, 
ezt a világot át kell ölelni és lelkesíteni kell, 

mert a Lélek hiányzik a világ mindennapjaiból! 

 

A bölcsek, az okosak  
Jézus azt mondja: Áldalak téged Atyám, hogy úgy szólítod meg az embereket, hogy 
rádöbbennek arra, mi is az életünk értelme! Jézus reális gondolkodó, nagyon jól tudja, hogy a 
bölcsek, az okosak, a nagyok, a hatalmasok úgy gondolják, nincs szükségük Istenre, megy 

nélküle is! Nem megy! Tessék csak körülnézni a mindennapokban, nem megy! Aki ezt mégis 
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állítja, az naiv, az önmagát csapja be és áldozat lesz, előbb-utóbb áldozat lesz! Jézus azt 
mondja, hogy a kicsinyek mintha több lehetőséggel bírnának! Jézus fölülről, Isten felől új 
lehetőséget hoz el ebbe a világba! Úgy tűnik, hogy akik túlságosan beleszerettek a világba, az 

agyukba, az eszükbe, az e világi lehetőségeikbe, azok mintha elveszítenék a 
fogékonyságukat, mintha a tudás elegendő lenne! Az embert állandóan kísérti, hogy 
démonizálja, avagy abszolutizálja a tudást. 
 

Áldalak téged, Atyám, hogy fölkínálod mindenkinek a kincset, csak úgy tűnik, hogy a 
bölcsek, az okosak erre nem fogékonyak! Nem azért áldja Jézus az Atyát, hogy a bölcsek, 
okosak nem fogékonyak, hanem arra akarja rádöbbenteni a világban élő embereket, hogy 
másutt kellene keresni a kincset azoknak, akik Istentől várják a megoldást! 
 

Nem olyan túl régen történt, - a történelemben 200 esztendő nem olyan sok idő – hogy 1792-

ben Párizsban hatalmas tömeg a vállán vitte a felöltöztetett színésznőt. Bevitték a Notre-

Dame-ba, mint az ész istennőjét, oltárra tették, Párizs polgármestere tömjénezte, ahogy a 
templomban tömjénáldozatot mutatnak be a papok az Istennek! Az észt istenítették. Pár évvel 
később Nápolyban egy leromlott kocsmának a manzárdjában haldokolt valaki. Az orvos 
kérdezte, hogy ki ő? Akkor mondta: az ész istennője vagyok! 
 

Kereszténységünk a tudás, az ismeretek oldalán áll 
Nagy ajándék az ismeretek gazdagsága az ember számára! A tudás rendkívül fontos a 
mindennapjainkban! Mennyit hallunk napjainkban arról, hogy ilyen-olyan tudásismeret 
hiányzik. Annyi kontárral találkozunk, annyi szélhámossal is a tudásra hivatkozó emberek 
körében, sokan nem azt teszik, amit tanultak, kontárkodnak. Az ismeretek, a tudás csak 
nagyon szűk területen tud hatást gyakorolni az ember mindennapjaira. Leáll a szívünk, vagy 
agyinfarktus és egy szót sem tud szólni a tudomány. 
 

A kicsinyek fogékonyabbak arra az igazságra, amit Jézus hozott el nekünk. Ez a hit világa! 
Visszagondolok nagyapámra, amikor 18-évesen elindultam a szemináriumba, akkor azzal 

engedett el az a nagyon józan gondolkodású ember: Édes Fiam! Azért imádkozom, hogy mire 
a tanulmányaid végére érsz, ne legyen kevesebb a hited, mint amennyi most!  
 

Az Atya és a Fiú kapcsolata a hit világa 

Jézus a hit világát jeleníti meg nekünk, aki azt mondja: Áldalak téged Atyám! Jézus  beszél az 
Atyával való kapcsolatáról! Az Atya és a Fiú kapcsolatában jelenik meg az új világ, ez a hit 
világa! Jézus a hit világát hirdeti meg, ennek lényege az Atyának és a Fiúnak a kapcsolata!  
 

Az Atya odaadja magát a Fiúnak!  
A Fiú ezt elfogadja és válaszol erre a kitárulkozó szeretetre!  
Ez a hit világa ez az ajándékozás és ez az elfogadás, ez a kapcsolat!  
A hit nem más, mint ez a kapcsolat! Jézus ezt hozta el nekünk!  

 

Jézus arra akar bennünket rávenni, 
hogy kapcsolatban éljünk egymással! 

Ha ezt vállaljuk, ez a Lélek felőli élet, 
ami azt jelenti, hogy vállaljuk egymást! 

 

A szerződések világa 

A hitetlenség nem más, mint az, hogy nem vállaljuk egymást! A hitetlen világ arról szól, 
hogy nem vállaljuk egymást! Ezért is áldja Jézus az Atyát, hogy a tudósok, az okosak elől 
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elrejti. Az okosak nem a hit világában élnek, az okosak szerződések világában élnek. Az a 
világ, amely így gondolkodik, az a világ minket is arra akar rávenni, hogy szerződéses 
kapcsolatokat létesítsünk. Fiatal pap voltam, amikor Amerikából jöttek az első hírek, hogy 
Amerikában a házasságkötést – még akkor voltak keresztény házasságkötések, ma már alig 
vannak, itt Magyarországon is így van ez – szerződés kísérte. Miért? Azt mondták, hogy 
amikor válnak majd egymástól, akkor megelőzzék a problémákat. Ott van a szerződés és lehet 
osztozkodni, nem kell bíróságra bízni. 
 

Az emberi kapcsolatok hit szerinti világa 

A hit, amit Jézus elhoz ide hozzánk, az az emberi kapcsolatok hit szerinti világa! Mit jelent? 
Az ember szegénységéről van szó! Szegény vagyok, rászorulok a másik emberre!  
 

Szükségem van arra a másik emberre,  
aki elveszi a szegénységemet és gazdaggá tesz!  
Ha ez kölcsönös, akkor egy új világ születik!  
Emberek között új kapcsolat!  

 

Ez az új kapcsolat, 
ez a feltétel nélküli ajándékozás 

és ez a végtelen bizalommal eltelt elfogadás! 

 

Ha az ember nem ebből a szemszögből nézi  
az emberi kapcsolatait, akkor hitetlen!  
Akkor nem vallja be, hogy ő szegény  
és szüksége van arra a másik emberre,  
aki elveszi a szegénységét! 

 

Ebben a kölcsönösségben meggazdagodnak! 

Olyan gazdagok lesznek, 

hogy el tudják hordozni az élet nehézségeit! 

 

El tudják hordozni a gondokat, bajokat, a megpróbáltatásokat! Ha ezt nem így látják az 
emberek, akkor hazudnak, hazudnak egymásnak, tagadják egymás elől azt, hogy egymásra 
szorulnak! Aki ezt tagadja, az meglopja a másikat! Szegény az ember, ha bevallja, ha nem, 
egyedül senki se tud élni! Szegény, de ha nem vállalja ezt a fajta kapcsolatot, akkor lopkodja 
az élet virágait, hogy a szegénységét valahogy így tudja túlélni! 
 

A mai vasárnapon a Lélek szerinti életre hív bennünket Jézus Krisztus! 

 

Ennek a Lélek szerinti életnek ősmintája  
Jézus és az Atya kapcsolata!  

Ahogy a két személy egymásnak adja magát  
és ahogy a két személy elfogadja a másikat!  
Ez a gazdagság az ebből fakadó egység,  
amely minden terhet kibír! Ez az őspélda!  
 

Ha az ember erre igent tud mondani,  

akkor ez azt jelenti, hogy hívő ember! 

Akkor ez azt jelenti, hogy a Lélek felől él! 

 



  2017. 07. 09. 

A 37 

4

 

 Nem könnyű a Lélek felől élni egyikünknek sem! 

De van egy lehetőség,  
ha igazán a hitünk szerint akarunk élni, 
akkor el kell jutnunk arra a bátorságra, 

hogy bevalljuk, szükségünk van egymásra, 
csak egymást tudjuk gazdaggá tenni 

 az elajándékozás és az elfogadás révén! 

Ha ez valóba az élet fölismerésének a lényege, 
akkor megragadtuk az élet lényegét! 

 

Vagy ez, vagy vergődünk és keressük, mi is igazán a mindennapjaink hordozója, ereje! Az 
biztos, a Lélek elég erős ahhoz, hogy hordozzon bennünket! Jézus segít bennünket abban, 
hogy erre képesek legyünk!  
 

Nem egyszerű, nagy áldozat ez! 

Kemény küzdelmet jelent, 
de ez az élet útja! 

 

+  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek! A mai vasárnap a kicsinyek bölcsességét hirdeti! Nehogy igazságtalanok 
legyünk, a kicsinyek azért kerülnek a középpontba, mert nekik nincsenek olyan lehetőségeik, 
mint a tanultaknak, a gazdagoknak, akik magukat kulturáltaknak, iskolázottaknak gondolják! 
A kicsinyek bölcsessége az, hogy fölismerhetik, – jó, ha fölismerik – hogy az ember igazi 

lehetősége ez a találkozás a másik emberrel, legcsodálatosabban a házasságban, de minden 
emberi kapcsolatunkban.  

 

Minden emberi kapcsolat lényege, 
hogy egymás szegénységét elvesszük, egymást gazdagítjuk, 

ami csak akkor lehetséges,  
ha van áldozatkészség és elfogadás bennünk, 

ha nem kihasználni akarjuk egymást! 

 

Mi Atyánk… 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Isten áldása segítsen bennünket! Jézus a Lélek szerinti találkozás 
ősmintáját hozta el nekünk, az ember legmélyebb vágyát! Mindannyian erre vágyakozunk, 
csak nem egyszerű megvalósítani, különösen akkor nem, ha nincs egyensúly, amikor az egyik 
akarja, a másik meg nem, akkor az egyik az áldozat! Hogyan tudjuk ezeket feloldani? Nagyon 
nehéz kérdés ez, viszont vagy a Lélek felől élünk, vagy kiszolgáltatottai leszünk 
önmagunknak, egymásnak és a világnak! Nincs igazából alternatíva! Vagy a Lélek felől 
igyekszünk élni, vagy elnyel bennünket a világ! 
 

Az élet nem olcsó! 

Isten adjon erőt! 

 


